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روزها

هنگامه قاضیانی و کتایون ریاحی 
بازداشت شدند

ایرنا از بازداشــت هنگامه قاضیانی و تســنیم از بازداشــت 
کتایون ریاحی بازیگران ســینما و تلویزیــون خبر دادند. در متن 
خبر خبرگــزاری دولت آمده اســت هنگامــه قاضیانی بازیگر 
ســینما و تلویزیون عصر روز یکشــنبه ۲۹ آبان با حکم قضائی 
توســط دستگاه امنیتی بازداشت شــد. در متن این خبر «ارتباط 
با رســانه های معاند و ضدانقلاب»، «حمایت از آشوبگری  و با 
تهییج و ترغیب جامعه» از عناوین اتهامی قاضیانی اســت که 

منجر به بازداشت وی شده است.
احضار سینماگران 

خبرگزاری میزان (مرکز اطلاع رســانی قوه قضائیه) اعلام 
کرده اســت که در روزهای گذشــته از تعدادی افراد، در مورد 
صحت ادعاهای تحریک آمیز مطرح شده در مورد اغتشاشات 
مســتندات و ادله خواسته شده که با گذشت چند روز تاکنون 
هیچ مســتند و دلیلی ارائه نشده اســت و در نتیجه این افراد 
جهــت توضیح درخصــوص مطالبی که منتشــر کرده اند به 

دادسرا احضار شده اند.
۸ چهره سینمایی در  دادسرا

در همیــن رابطه همچنین طــی یک هفته گذشــته نیز پنج 
نفر از چهره های ســینمایی جهت پاســخ گویی در مورد انتشــار 
مطالب غیرمســتند و تحریک آمیز به دادســرا احضار شدند. الناز 
شاکردوســت، میترا حجار، باران کوثری، سیما تیرانداز و هنگامه 
قاضیانی از این افراد هســتند. سه فرد دیگر نیز باید طی روزهای 
آتی بــه مقام قضائی در مــورد مطالب غیرواقعی مطرح شــده 
پاسخ گو  باشــند. طبق گزارش این خبرگزاری برخی از چهره ها از 
جمله محمــود صادقی، پروانه سلحشــور و یحیی گل محمدی 
برای توضیح درخصوص انتشار مطالب غیرمستند یا توهین آمیز به 
دادسرا احضار شده اند. در گزارش این خبرگزاری آمده است: آنها 
روز شــنبه جهت پاسخ گویی به مقام قضائی به دادستانی تهران 
احضار شــده بودند. این افراد در پــی برخی اظهارنظرهای بدون 
اســتناد در مورد وقایع اخیر، همچنین انتشار مطالب تحریک آمیز 
احضار شــده اند. در ســایت های ســینمایی نظیر کافه ســینما و 
ســینمادیلی آمده اســت که حمید فرخ نژاد ممنوع الکار شده و 

آموزشگاه سینمایی هومن سیدی نیز بسته شده است.
کمیته   پیگیری   مشکلات  سینماگران

در چهل وهشتمین جلسه شورای معاونین و مدیران سازمان 
سینمایی با حضور محمد خزاعی - رئیس سازمان- که سه شنبه 
۲۵ آبان در ســالن شهید آوینی سازمان ســینمایی برگزار شد، از 
ایجاد کمیته ای متشکل از نمایندگان سازمان، قوه  قضائیه و خانه  
سینما برای پیگیری مشکلات پیش آمده برای برخی از سینماگران 
در پی ناآرامی های اخیر خبر داده شد. خزائی گفت: «ناآرامی های 
اخیر در کشــور با حواشی و مشــکلاتی برای تعدادی از فعالان 
ســینما همراه بوده اســت که در کنار پیگیری و تشکیل جلسات 
متعدد با مراجع و دســتگاه های ذی ربط در این زمینه، به منظور 
سرعت بخشی به روند رسیدگی به مشکلات همکاران، کمیته ای 
متشکل از نمایندگان سازمان سینمایی، قوه  قضائیه و خانه  سینما 

ایجاد شده و در حال پیگیری برای رفع آن مشکلات است».
کمیته   حمایت   حقوقی   خانه   سینما

چند روز پیش شــبکه «شرق» گزارشــی درباره هنرمندانی که 
احضار شده یا ممنوع الخروج هستند، تهیه کرده بود. در این گزارش 
تأکید شــده بود در طول این مدت لیستی صدنفره شامل زندانیان، 
کسانی که پاسپورت هایشان توقیف شده و ممنوع الخروج ها توسط 
کمیته حمایت حقوقی و قضائی از هنرمندان و ســینماگران تهیه 
شــده است. اسامی این فهرست مدام به روز شده و نفرات جدیدی 
به لیست اضافه می شــوند. علیرضا حسینی، از اعضای این کمیته 
گفته بود که برای حفظ حقوق بازداشت شدگان اجازه ندارند اسم  
آنها را منتشــر کنند، با این حال درباره جزئیات نــام افرادی که در 
لیســت هســتند، چنین توضیح می دهد: «۱۰ مستندساز از قبل به 
خاطر سفرها و شرکت در ورک شاپ درگیر دادگاه بودند و شش نفر 
هم به خاطر بیانیه در لیست هستند و ۲۶ نفر از اعضای خانه تئاتر 
و موســیقی هم در لیست حضور دارند. تعدادی از دستگیرشدگان 
نویسنده ، دستیار فیلم بردار و سازنده فیلم کوتاه و مستندساز هستند. 

اکثرا جوان هستند و متأسفانه دچار پرونده قضائی شده اند ».

درحالی که از ابتدای مهرماه و هم زمان با شــروع ســال آبی 
۱۴۰۱، هشــدارهای فراوانی به مشترکان آب در تهران و بسیاری 
از شــهرهای ایران درباره شــرایط بحرانی آب پشــت ســدها و 
بارش های کم داده شــد و بحــث احتمال جیره بنــدی آب در 
پایتخت به میان آمد، مشخص نیست چگونه صبح آخرین شنبه 
آبان ماه، ســخنگوی صنعت آب از نرمال بودن شرایط تأمین آب 
در کل کشور خبر داده است. اما ماجرا چیست و چطور یک شبه 

بحران آب در کشور به پایان رسید؟
میزان آب  پشت سدها  تغییری  نکرده  است

نگاهی به تازه ترین اظهارات فیروز قاســم زاده، ســخنگوی 
صنعــت آب، حکایــت از آن دارد کــه در وضعیت بحرانی آب 
شــرب کشــور، تغییر خاصی از ابتدای مهرمــاه صورت نگرفته 
است. براســاس این همچنان تنها ۱۷/۸ میلیارد مترمکعب آب 
پشــت ســدها وجود دارد و این یعنی درصد پرشــدگی مخازن 
سدهای کشور تنها ۳۶ درصد است. وضعِ سدهای تهران تقریبا 
به اندازه نیمی از میانگین کل کشور است؛ یعنی حدود ۱۷ درصد 
که نســبت به سال قبل، حجم آن ۲۰ درصد هم کم شده است. 
با این حساب چطور می شود سخنگوی صنعت آب یکباره قولِ 
تأمین آب شــرب پایدار را در تمام استان های کشور داده و خیالِ 
تهرانی ها را از جیره بندی آب راحت کرده است؟ نخستین دلیل 
این تغییر، میزانِ بارانی اســت که در طــول حدودا ۶۰ روز اخیر 
(ماه های مهر و آبان) در کشــور باریده اســت. به نظر می رسد 
ارزیابی ســخنگوی صنعت آب به اما و اگرهای سال آبی مرتبط 
اســت. قاســم زاده گفته که «اکنون در پاییز قرار داریم و طبیعتا 
بارش هــای پاییزه و در ادامه آن، بارش های زمســتانه می تواند 
بسیار کارگشا باشد. معمولا ۴۵ درصد بارندگی کشور در زمستان 
اتفاق می افتد و مخازن از این طریق تغذیه بیشتر خواهند شد».

آیا بارندگی زمســتانی می تواند کمبود آب جمع شده پشت 
سدها   را   جبران کند؟

آمارها چیز دیگری می گویند. وزارت نیرو معتقد است که در 

این مقطع از ســال، مخازن سدها باید حدود ۴۲ تا ۴۳ درصد پر 
شده باشند تا در ادامه سال، با تغذیه از باران های زمستانی، خود 
را سیراب کنند. این در حالی  است که پیش تر هم گفتیم تا اینجا 

تنها ۳۶ درصد از کل سدهای کشور پر شده است.
شاید آنچه باعث شده سخنگوی صنعت آب، وضعیت آب 
کل کشــور را «نرمال» بخواند، داده های بــارش باران در دو ماه 
اخیر باشــد. آمارها می گویند که از ابتدای پاییز تا آخرین شــنبه 
آبان مــاه ۱۴۰۱، نزدیک به دو میلیارد مترمکعب آب وارد مخازن 
سدهای کشور شده است. این رقم نسبت به سال قبل، رشد چهار 
درصدی داشــته؛ اما این رشد به حدی اندک است که نمی توان 
براســاس آن چنین حکمــی داد. نکته مهــم در بارندگی های 
پاییز امســال، برنامه ریزی صنعت آب در محدودکردن خروجی 
سدهاست. به عبارت دیگر، دولت دارد کمبود آب پشت سدهای 
خود را با رشــد چهار درصدی بارش هــای اخیر و کاهش پنج 
درصدی خروجی ســدها جبران می کند که به نظر نگران کننده 

است. چرا؟
چشم   امید   به   بارش های   زمستانی

معطوف کــردن موضوع مهمــی مانند تأمین آب شــرب به 
آســمان و بارش های زمستانی موضوع جدیدی نیست؛ اما سؤال 
اساســی اینجاســت که آیا صنعت آب، پیش بینی های خود را با 
داده های سازمان هواشناســی هماهنگ کرده است؟ پیش بینی 
ســازمان هواشناســی از زمســتان کم بارانی حکایت دارد و این 
سازمان گفته است بارندگی های امسال ۷۰ درصد نسبت به شریط 
عادی کاهش خواهد داشت و حتی پاییز پرباران امسال -به تعبیر 
ســخنگوی صنعت آب- نیز ۵۰ درصد کم باران تر از شرایط عادی 
خواهد بود. آمارها نشــان می دهد از ابتدای سال آبی جدید تا ۲۴ 
مهرماه میزان بارندگی در کشــور ایران به  طور میانگین در حدود 
۰.۸ میلی متر بوده. این در حالی است که میزان بارندگی بلندمدت 
در همیــن تاریخ در حدود ۴.۸ میلی متر بوده اســت که در واقع 

شش برابر کمتر شده است.
آیا   بحران آب  در  تهران  یک   خبرسازی   داخلی است؟

هم زمانی شروع پاییز و ناآرامی های اخیر، این باور عمومی را 
ایجاد کرد که بســیاری از اظهارت مسئولان در زمینه بحران آب 
شرب پایتخت خبرســازی داخلی است و مصرف بیرونی ندارد. 
بانیان و مسئولان مدیریت آب در کشور در فاصله همین زمان با 
انتشــار انواع آمارها سعی کردند این باور عمومی را تغییر دهند 

تا خبر بحرانی بودن شــرایط به گوش مشــترکان برسد؛ بنابراین 
اظهارت اخیر ســنخگوی صنعت آب در کشور را می توان پایان 
آن خبرسازی ها دانست؛ بی آنکه به روشنی آینده آب شرب تهران 

مشخص باشد.
ناهماهنگــی میــان اظهارات ســخنگوی صنعــت آب با 
اظهارات دو ماه اخیر بسیاری از مسئولان و مدیران دولتی درباره 
بحرانی بودن وضعیت آب شــرب مصرفی به ویژه در تهران، سه 
اقدام ســخت گیرانه اخیر را هم بی معنا می کنــد. اقداماتی که 
پیش تر با مطرح بودن شــرایط اضطرار، معنا داشتند؛ اما اکنون 

بیشتر نشانه ای بر نبود هماهنگی های لازم بوده است.
آن  ۳ اقدام  چه  بود؟

-فرهنگ سازی و اطلاع رسانی درباره وضعیت وخیم آب
-تغییر در مدیریت و تقســیم آب میان مشــترکان خانگی و 

بخش کشاورزی
-فشــار آوردن بر مشــترکان خانگی و قطع آب ۹هزارو ۳۰۰ 

مشترک بدمصرف در تهران
هم زمــان با اعلام وضعیت بحرانــی و احتمال جیره بندی 
آب در تهران، اعلام شــد که تهرانی ها هــر روز معادل حجم 
دریاچه چیتگر (یعنی ســه میلیارد لیتر) آب مصرف می کنند. 
گزارش های متعددی در رســانه های همســوی دولت منتشر 
شــد درباره استخرهای بزرگ خانگی در شمال پایتخت که آب 
آشــامیدنی مردم را می بلعند و چــه و چه و چه. قطع آب آن 
۹هزارو ۳۰۰ مشــترک بدمصرف هم نشانه دیگری بود از اینکه 
دولت بنا دارد در شــرایط بحرانی امســال، برای تغییر الگوی 
مصرف آب در تهران فرهنگ سازی کند. اعلام شد که اگر سرانه 
مصرف آب هر خانوار تهرانی را ماهانه ۱۴ مترمکعب آب (۱۴ 
هــزار لیتر) در نظر بگیریم، ۶۳ درصــد از تهرانی ها نه تنها این 
الگــو را رعایــت نمی کنند؛ بلکه تهدیدی بــرای وضعیت آب 
شــرب اســتان تهران (دومین استان فقیر کشــور از نظر منابع 
آبی) به حساب می آیند؛ چرا که صرفه جویی فقط ۱۰ درصد این 
میزان آب، می توانست هر بار ذخیره ای به اندازه آب پشت سد 
لار برای تهرانی ها باشــد؛ اما حالا ســخنان قاسم زاده از اعلام 
شرایط سفید و نرمال آب شرب خبر می دهد؛ درحالی که نه در 
وضعیت بارش ها بهبودی داشته ایم، نه ذخیره سدها تغییری 
کرده و نه تهرانی ها توانســته اند میزان وحشــت آور حجم آب 

مصرفی خود را کاهش دهند.

مشکل آب تهران یک شبه حل شد؟

در صفحه آخر روزنامه «شــرق»، شــنبه ۲۸ آبان ۱۴۰۱، یادداشتی 
به قلم خانم زهرا نژادبهرام آمــده بود زیر عنوان «خودکفایی کاغذ با 
توســعه پایدار همراه نیست». در جســت وجو برای شناخت بیشتر از 
ایشان برای اینکه ببینم این فرمایش تا چه اندازه می تواند اعتبار داشته 
باشــد، نگاهی در گوگل به سوابق ایشــان انداختم و دیدم به طورکلی 
از مقامات دولتی در جناح اصلاح طلب به شــمار می روند و از بورس 
تحصیلی در دانشگاه لندن نیز بهره مند بوده و عضو شورای شهر تهران 
هم بوده اند. شخصیتی تحصیل کرده و باتجربه. اولا از عنوان یادداشت 
ایشان خوشحال شدم. به «توســعه پایدار» اشاره کرده بودند. توسعه 
پایــدار یعنی لزوم تبعیت هرگونه برنامه توســعه و تولید از حفاظت 
محیط زیست و حفظ قابلیت بازتولید. متن مقاله نیز نشان می دهد که 
دغدغه زیست محیطی دارند که متأسفانه از درک و عمل اغلب مدیران 
امروزی خارج اســت. به همین دلیل لازم دانســتم با احترام به تذکر 
دلسوزانه ایشان یادآور شــوم که در مسئله ای تخصصی که ترکیبی از 
آگاهی های اقتصادی، مدیریتی، زیست محیطی و فنی است، نمی توان 

نتیجه گیری شتاب زده کرد.
ظاهرا وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر از جشن شکرانه کاغذ داده 
و اشاره کرده است که ما ۸۰ درصد کاغذ «مورد نیاز آموزش و پرورش» را 
در داخل تولید می کنیم و اظهار امیدواری کرده است که به خودکفایی 
در این زمینه برسیم. خانم نژادبهرام به جنبه دیگر این خبر خوب، شاید 
در مقابله جناحی و سیاسی، نگاهی انداخته اند و با اشاره به کمبود آب 
در کشور و اشاره به شعار زیست محیطی درباره نیاز به قطع ۱۵ اصله 

درخت برای تولید یک تن کاغذ و نیز امکاناتی مانند تولید کاغذ از سنگ 
که نیاز به آب هم ندارد  و با اشاره به این واقعیت که کشور ملزم نیست 
در همه چیز خودکفا شود، این پرسش را مطرح کرده اند که آیا درست 
است به بهای نابود کردن جنگل ها به تولید کاغذ در کشور بیندیشیم؟ با 

مثال هایی از تولید کاغذ در چین و ژاپن و مناطق سبز جهان.
بنده نیز دغدغه های زیســت محیطی دارم و در باب تبلیغ توسعه 
پایدار به اندازه کافی و به ســهم خود کوشــیده ام. اما ایرادهایی را به 
یادداشــت ســرکار خانم نژادبهرام وارد می دانم. مصرف کاغذ در هر 
جامعه از نشــانه های توســعه فرهنگی و تمدنی آن جامعه اســت. 
خوشبختانه اکنون دستیابی به فضای مجازی در تبادل اطلاعات جای 
بخشــی از مصرف کاغذ را گرفته است. با این حال مصرف سرانه کاغذ 
در ایران در شمار کشورهای عقب مانده است. ضمنا در آمار وزیر ارشاد 
فقط به تولید کاغذ مصرفی وزارت آموزش و پرورش که ســالانه انتشار 
فزاینده میلیون ها کتاب درســی را زیر نظر و در اختیار دارد، اشاره شده 
است. یعنی آمار تولید و مصرف کاغذ کشور بسیار فراتر از بخش وزارت 
آموزش وپرورش اســت. آیا از کاغذهای بسته بندی و کارتن تا دستمال 
کاغذی و کاغذهای بهداشــتی غافل هســتید؟ اما آیا اطلاع دارید که 
چــه منافع انحصارطلبانه ای طی ســال ها در پــس واردات و فروش 
کاغذ مورد نیاز وزارت آموزش و پرورش نهفته بوده است که سوداگران 
ذی نفع همیشه مدافع واردات آن بوده اند و هستند؟ و تولید آن موجب 

قطع منافع سوداگرانه آنان می شود؟
پیش از پرداختن به اینکه چرا تولید کاغذ مســتلزم نابودی جنگل 
نیســت، لازم به توضیح می دانم که تولید کاغذ از ســنگ چیزی شبیه 
ســنگ مصنوعی اســت کــه از اختلاط پــودر یا براده ســنگ آهک با 
پلیمرهای گوناگون قابل تولید اســت و بیشــتر برای بسته بندی به کار 
می رود که کاغذ نیست، ورق پلاستیک است با پرکننده کربنات کلسیم. 
آیا رواج پلاســتیک غیرقابــل بازیافت و غیرقابل بازگشــت به چرخه 
طبیعــت را به جای کاغــذ قابل بازیافت توصیه می کنیــد که قابلیت 

تبدیل شدن به کتاب درسی را هم ندارد؟
دیگر اینکه به کشــورهای چین و ژاپن اشــاره فرموده اید  که بر پایه 
اطلاعات ناقص اســت. چین و ژاپن و بســیاری از کشــورهای اروپایی 
تولیدکنندگان عمده کاغذ هســتند؛ درحالی که ژاپن طی قرن گذشته و 
چین در ۵۰ سال گذشته ضمن تولید کاغذ سطح جنگل های آسیب دیده 
خود را بســیار افزایش هم داده انــد! در ژاپن و کــره جنوبی با وجود 
افزایش تولید کاغذ، پوشــش جنگلی کشور بسیار توسعه یافته است. 

لطفا در این باب به کتاب مستند «فروپاشی» مراجعه فرمایید.
دیگــر اینکه آیا می دانید چه میزان از کاغــذ تولیدی ایران از خمیر 
کاغذ بکر، یعنی از چوب تهیه می شــود؟ تقریبا صفر! یعنی دلسوزی 
برای جنگل به خاطر لطمه دیدن از کاغذ مورد ندارد. جنگل را به خاطر 
تختــه و الوار و نجاری می برند و زوائد آن هیزم می شــود یا مناســب 
تولید کاغذ اســت. اگر برنامه صنعتی و اقتصادی صحیح در کشوری 
با مدیریت کارشناســانه همراه باشــد، باید جنگل به عنوان یک ودیعه 
تولیــدی دائما در  حال مصرف و احیای مثبت منابع باشــد و به تولید 
کاغذ و الــوار هم ادامه دهد! جنگل های زاگــرس برای تولید ذغال و 
قابلیت چرای دام خوانین نابود شــده  اما هرگــز برای تولید کاغذ یک 

درخت آن هم بریده نشده است!
دیگر اینکه بخشــی از تولید کاغذ کشــور از پســماند نیشکر یعنی 
باگاس تولید می شود که ربطی به جنگل ندارد. اما بخش بزرگ تر تولید 
کاغذ کشور از کاغذ بازیافتی است که اگر نبود، همین زباله گردهایی که 
برایشان دلســوزی می کنیم  و می توانستند در مراکز بهداشتی بازیافت 
مشغول باشند، بی کار و بی نان می ماندند! بازیافت در اروپا به ۸۰ درصد 
و در ایران فقط به ۲۰ تا ۲۵ درصد می رسد  و مقادیری کاغذ بازیافتی از 
خارج وارد می شــود  و بخشی از چوب برای تولید خمیر کاغذ با الیاف 
بلند برای صنایع ورق چوبــی ام دی اف  نیز همراه با خمیر کاغذ الیاف 
بلند برای تقویت خمیر تولیدی داخل از خارج وارد می شود. تازه همین 
وزارت آموزش  و پرورش چرا باید کاغذ کتاب های سالانه یک بارمصرف 

و رایگان خود را از بهترین نوع کاغذ تهیه کند؟ کاغذ مناسب لازم است  
امــا برای دادن کتاب رایگان یا ارزان بعدی باید کتاب ها و دفترچه های 
مصرف شــده ســال قبل را تحویل بگیرند و آن ثــروت عظیم را برای 
بازیافت و تأمین بخشــی از کاغذ مصرفی خــود به کارخانه های کاغذ 

محلی بفروشند!
مصرف آب کم نیست  اما بخش عمده آن بازیافت و دوباره مصرف 
می شــود. می فرمایید حدود ۷۰ کارخانه تولید کاغذهای بسته بندی و 
بهداشتی و تحریر کشور تعطیل شــود که چند تاجر بتوانند با واردات 
کاغذ مسئله زیست محیطی ایران را به جهان خارج صادر کنند؟ اما چرا 
صنعت کاغذ «باید» برای محیط زیســت بی زیان باشد: تابستان امسال 
همراه فرزندان سفری زمینی در شمال ایتالیا داشتم. شاهد صدها هزار 
هکتار درختستان  از انواع سپیدار و تبریزی های اروپایی و درختی که در 
ایران صنوبر نامیده  می شود و همچنین زیرفون بودم. در سنین مختلف 
به نوبت از درختستان ها بریده می شوند تا چند سال بعد بار دیگر نوبت 
به پاجوش های آنها برسد. جنگلی نابود نمی شود، افزوده هم می شود. 
در ســوئد نیز شاهد بوده ام که درختستان ها را به دلیل زیست محیطی 
ملزم به کاشت ترکیبی برگ پهن ها و ســوزنی برگ ها کرده اند و برنامه 
قطع و بازســازی از ۷۰ ســال پیش ادامه دارد، درحالی که در آن سرما 
رشــد درختان بسیار کمتر و آهسته تر از سرزمین های معتدل است! در 
ایــران نیز هنگام برنامه ریزی تولید کاغذ چوکا در گیلان و چوب و کاغذ 
مازنــدران، به هرکدام زمین ها و جنگل هــای مخروبه ای را تخصیص 
دادند که از همین انواع ســپیدار کشت و برداشــت شود. می دانم که 
آغاز هم شــد  اما پس از انقلاب چه شــد؟ صنعت را بدون ملاحظات 
زیســت محیطی تعطیــل و واردات را بدون دلیل واقعــا اقتصادی و 
زیســت محیطی تشویق و البته انحصاری کردید. وظیفه دولت تشویق 
و توســعه درختستان ها و راهنمایی حفاظت از محیط زیست است  نه 
اینکه صنعت کاغذ را به ســود ســوداگران تعطیل و پلاستیک کاغذی 

غیرقابل تجزیه و مخرب را جانشین کاغذ طبیعی قابل بازیافت کند!

واکنش

آینده -لی تاماهاری - ۲۰۰۷
کریس جانسون (نیکلاس کیج): یه نقاش ایتالیایی هست اسمش کارلوتیه و اون... زیبایی رو این طور تعریف کرده:

زیبایی مجموعه  ای از اجزائیه که آن چنان با هم هماهنگ هستن که
نیازی نیست چیز دیگه ای بهشون اضافه بشه

برداشته بشه یا جایگزین بشه... .

دیـالـوگ روز

خبرخوانی

روزی برای کودکی
این روزها کشته شــدن «کیان پیرفلک» سبب تأثر و اندوه مردم 
ایران شده است. مدیر مدرسه او خبر از تغییر نام مدرسه به نام 
او داده است و رویداد۲۴، عکسی از حضور هم کلاسی هایش بر 

سر مزارش منتشر کرده است.
ابراز نگراني 

انجمن نویسندگان کودک و نوجوان درباره شرایط ناگوار این 
روزها برای کودکان و کشته شدن تعدادی از آنها همچون «کیان 

پیرفلک» ابراز نگرانی کرد. در این متن آمده است:
به نام خداوند رنگین کمان، هم زمان با اعتراضات در شهرهای مختلف کشور و در کنار حوادث 
تلخ بســیاری که هر روزه شاهد آن هستیم، خبر کشته شدن و آســیب دیدن شماری از کودکان و 
نوجوانان از جمله ناگوارترین اخبار این روزهاســت. در میان کودکانی که در این معرکه جان پاک 
خود را از دســت می دهند، نام عده ای چون «کیان پیرفلک» در ذهن ها ماندگار می شود و عده ای 
نیز اگرچه کمتر شــناخته می شوند، اما بی شک شایسته توجه و گرامیداشت نام و یادشان هستند. 
انجمن نویســندگان کودک و نوجوان ضمن عرض تسلیت به خانواده های سوگوار و آحاد مردم، 
نگرانی شــدید خود را از ادامه آسیب  رسیدن به کودکان ابراز داشته، خواهان آن است که در کنار 
احترام به حق اعتراض مدنی شــهروندان، حفاظت از جسم و روح کودکان و نوجوانان به عنوان 

یک اصل مهم مورد توجه ویژه قرار گیرد.
روز  جهانی کودک:  از ســال ۱۹۵۴ تاکنون در ۲۰ نوامبر هر ســال، بزرگداشــتی برای «روز جهانی 
کودک» در راســتای حمایت، ترویج و بزرگداشــت حقوق کودکان برگزار می شــود. سازمان های 
مختلف جهان مانند یونیســف، یوفا، اتحادیه اروپا و... از برخــی تلاش هایی که برای بهبود رفاه، 
ایمنی و توسعه شخصی کودکان انجام داده اند، گزارش داده اند. شعار امسال روز جهانی کودک 
«برابری و شــمول برای هر کودک» اســت؛ اما واقعیت های امروزی با اهدافی که اعلام می شد، 
فاصله بســیاری دارد و اصل مهم «بهتریــن منافع کودک» که باید هدایت کننده سیاســت های 

دولت ها باشد، چندان مورد توجه قرار نمی گیرد.
کم کاری دولت ها:  یکی از کمیسران حمایت از حقوق کودکان جهان، تصویر کمی انتقادی تری 
را ترســیم کرده و به سی ان بی سی گفته است که با وجود پیشرفت های به دست آمده در سطح 
بین المللی، دسترســی بدون مانع کودکان به حقوق خود همچنان یک چالش جدی اســت که 
جنگ ها و بحران مهاجرت، آن را تشــدید کرده است. بحران انرژی، همه گیری جهانی و بحران 
آب و هوایی، هر روز کودکان بیشــتری را به سمت فقر، طرد اجتماعی و مهاجرت سوق می دهد. 
حق کودکان برای داشــتن محیطی سالم و دسترسی به عدالت آب و هوا از مواردی است که در 
این شــرایط محقق نشده است. او همچنین تأکید کرد که دولت ها مسئولیت روشنی در حمایت 
از خانوارهــای کم درآمد دارند؛ زیرا فقــر و محرومیت اجتماعی نه تنها بــر دوران کودکی تأثیر 
می گذارد؛ بلکه دسترســی کودکان به فرصت ها را در بزرگسالی محدود می کند؛ زیرا دور باطل 
فقر از نسلی به نسل دیگر منتقل می شود. این کمیسر به این نکته اشاره می کند که تنها راه برای 
ایجاد شرایطی که به کودکان اجازه می دهد در محیطی سالم و امن رشد کنند، اجازه دادن به آنها 

برای مشارکت در فرایند تصمیم گیری است.

خودکفایی کاغذ مشکلی با توسعه پایدار ندارد

فریدون مجلسی

سعید برآبادی


